
Od P e s n i c e . Vi stari grešniki nemškutarji! kdaj 
bode vam luč modrosti zasvetila. Vaš poglavitni nauk je 
da se s to ubogo slovenščino nikam ne pride. Znano je, 
da so nam pred nekimi leti nemščino z veliko silo v glavo 
zabijali. Kako dalječ pa smo tistikrat prišli? Tako dalječ. 

Dopis. 



da so nas povsod zaničevali, kot neumneže in siroveže pso
vali, nikjer nismo našli veljave ne spoznave. Odkar pa se 
poganjamo za slovenščino, smo silno dalječ prišli. Poznani 
smo po celem cesarstvu našem in tudi zvunaj njega. Drugi 
narodi nas že spoštujejo, od nas pohvalno govore" , našega 
zjedinjenja se bojijo in se z nami pogajajo. Občudujejo nas, 
ker smo v pisemstvu v kratkih letih se tako povzdignoli, da 
imamo 14 časnikov in dvoje tako izvrstnih društev za izda
vanje knjig, ^Slovensko matico" in družbo sv. Mohorja. Ali 
nam je le trohico, kaj takega prej Nemščina prinesla? Naš 
narod je toraj v omiki in veljavi s slovenščino doma in indi 
zlo dalječ prišel, kar sicer vam brezvestnim nemškutarjem 
ni po volji, ker želite, da bi ljudstvo nevedno in neomikano 
ostalo, da bi se vi med njimi kakor zvezde svetili, si mastne 
službe med seboj delili in bi pred vami vse klobuke pod 
pazduho nosilo, čast in denar vam diši, zato vam sloven
ščina smrdi, vi nesp< korni grešniki. 

Drugi vaš nauk je, da ne bomo mogli mi Slovenci svo
jega vina prodati.če se ne bomo nemščine držali. Znano je, 
da na zgornjem Štajarskem vino ne raste, in da tedaj tisti 
prebivalci tje grejo po njega, kjer raste. Ko pridejo, ne ko
štavajo možganov kletnega gospodarja , ali bi imel nemške 
ali slovenske, temoč vino, in če je pošteno in dobro, ga tudi 
Slovencu radi drago plačajo. Kako pa je to, da ogrsko vino 
tako dalječ križem sveta pride, morda se tam delavci že pri 
prvi kopi francoski in angleški uče? kako pa si zgornje 
štajarsko železo tako daljno pot po svetu najde, menda si 
tam pri vsakem vdarcu na železo tudi eno ptujo besedo v 
glavo zabijajo, na Laškem pa se menda vse laške učilnice 
zapro, ko začno fige cvesti, in vsako drevo in vsak otrok se 
nemški uči, da poznej fige tudi na Nemško prodati zamorejo. 

Vi razsvetljeni in zabiti nemškutari! sanjate, da, ko 
bode na Slovenskem vsak vinjak in kol nemški znal, bo 
štrtinjak vina za 200 gold. prodan. Bog ne daj, da bi obre
koval, vendar je resnično, da nek kričeči nemškutar svoje 
vino prej zabaranta, ko še na trti prav razcveti, in ko mu 
v jesen barantar 40 gold. za štertinjak daja, med tem, ko 
ga pošteni slovenski sosed za 60 gold. lebko proda, nemšku
taru nemščina takrat nič ne pomaga. Učimo se najpred 
vino dobro pridelati in hraniti, dobra roba se potem sama 
dobro proda. Vi stari grešniki nemškutari! vam slovensko 
vino kaj rado diši, samo slovenščina vam smrdi, ker je vaše 
srce polno napuha in sebičnosti. 

Slovenci! ne bodimo dalje svoji lastni sovražniki in 
zaničevavci, dokler bomo slovenščino in svoj lastni matrni 
jezik zametavali, ostanemo kruljavi narod, prave pokveke in 
po pravici nas smejo po takem drugi narodi zaničevati, le 
kader se bomo močno potegovali za svoje narodne pravice 
in sami sebe cenili, nas bodo drugi obrajtali. 

Borgt , 27. junija. Znano je, da že 17 let na bregu 
jadranskega morja, izvzemši zadnjih dveh , vinska trta ni 
rodila, in sicer zarad bolezni, ktera je veliko trt zelo uničila, 
zadnje dve leti vendar, ker so ljudje marljivo žvepljali, se 
je ta nadloga začela zmanjševati in že lani smo pridelali 
obilo dobrega vina. Letos pa, akoravno je bila dolga in 
prav huda zima, se je vender pokazalo že v spomladi, kakor 
da bi mislila biti najboljša letina. Vse to veliko upanje pa 
je le kratko časa trpelo, preteklo soboto pod noč nam je 
toča en del upanja na dobro letino vzela. Nije sicer vse 
pobila, ali vender dobro tretjino. Smo pa še srečni, če le 
ostane to, kar je takrat zdravo ostalo, ker kakor se je vi
dilo, so bile trte prenapolnjene in ne bi mogle grozdja ohra
niti, ali dobro sezoriti. Večo škodo pa, kakor pri nas, je 
naredila toča ravno tisti dan okol Kopra, čuje se, da je v 
Pasji vasi in v Škofiji pobila vse. To je sicer pri nas redka 
prikazen, ali vendar je bila zadnjo saboto tako huda ura, 
da še take ne pomnim, če ravno sem imel priliko to nesrečo 
viditi že devetkrat, in sicer v Slov. goricah , kjer je pred 
letmi prav rada toča pobijala. Toča sicer tukaj ni tako de
bela ko tam, in Bog vari, da bi bila, ker je vihar mnogo 
močneji. 


